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امیرحســین قهرایــی، کارگــردان فیلــم »بازیــوو« عقیــده دارد کــه پیشــرفت های 
تکنولوژیک باعث شده فیلمسازان با دســت بازتری به استقبال رویاپردازی بروند. 
او فیلمــش را بازتــاب ایــن پیشــرفت های تکنولوژیــک می دانــد و می گویــد رویاهــا و 
آرزوهایی که در زمان ساخت سریال »چاق و لاغر« داشته، در زمان ساخت »بازیوو« 

برآورده شده است.
قهرایی که این روزها بعد از چند سال فیلم »بازیوو« را روی پرده سینماها دارد؛ درباره 
دغدغه ها و انگیزه منجر به ساخت این فیلم- در این گفت وگو- صحبت کرده است. 
 فیلمی که به گفته آقای کارگردان با این هدف ســاخته شــده که خودباوری بچه ها را

 بارور  کند.

 انگیزه تــان در زمــان ســاخت »بازیــوو« چــه بــود؟ در واقــع »بازیــوو« را حاصل چه 
ضرورتی می دانید؟

مــن کل زندگی ام با ســاخت فیلــم و برنامه کــودک گذشــته و بنابراین در زمان ســاخت 
»بازیوو« نیز از این اشــتیاق همیشــگی دور نبودم. بــا این تفاوت که این بــار مدت ها بود 
می خواســتم یک فیلــم خوب ســینمایی بســازم. به ایــن دلیل وقتی بــه قصــه »بازیوو« 

رسیدم، جذب آن شدم و حس کردم هر جور شده باید آن را بسازم!

گی مهم و جذابی داشت؟ در نگاه تان »بازیوو« چه ویژ
اولیــن ویژگی ایــن فیلمنامه زیبایی داســتانش بود. به هــر حال می دانید که داســتان 
کــودکان بــه واســطه ویژگی هــای زیــادی منحصربه فــرد می شــود. در مــورد »بازیــوو« اما 
جذابیت این داســتان بــرای من این بــود که در همــان اولیــن ارتباط احســاس کردم که 
 بــه خوبی می دانم چگونــه باید آن را بســازم و تصویرهای فیلم چه ســبک و ســیاقی باید 

داشته باشد. 

یعنی فقط سبک بصری فیلم برای تان اهمیت داشت؟
قطعا نه. به هر حال این فیلم راوی داستان همیشگی و ازلی و ابدی نبرد خیر و شر هم 

بود که در قالب نبرد »ماپان« با »ســیلوس« متجلی شــده بود و در جریان آن به صراحت 
گفته می شد که خوبی همیشه پیروز است و بدی همیشه می بازد.

 برای روایت داستانی که در فضای بازی های  اینترنتی و کامپیوتری جاری بود، شما 
خودتان با این نوع بازی ها آشنا بودید؟

من همیشه یکی از عشاق بزرگ بازی های کامپیوتری بوده ام و این عشق و علاقه شخصی 
عمر زیادی دارد. اصلا دلیل اصلی یا شــاید هم یکی از دلایلی که ساخت این فیلم به من 
 پیشنهاد شد این بود که تهیه کننده می دانست من با جلوه های رایانه ای به طور کامل

 آشنا هستم.

این آشنایی از کجا آمده بود؟
از ساخت تیزرهای تبلیغاتی که در تمام این ســال ها به طور مکرر دنبال 

کرده ام و در آنها مدام از جلوه های رایانه ای استفاده شده است.

و البتــه کارنامه تــان، چــه »علــی کوچولــو« و چه »چــاق و لاغــر« هم 
نشان دهنده این است که هیچ گاه از کار در حیطه های 

جدیــد هــراس نداشــته اید. مثــا در زمینــه ترکیب و 
تلفیق فضاها و حتی بازی های واقعی و خیالی.

درســت اســت. البتــه کتمــان نمی تــوان کــرد 
کــه زمــان ســاخت »چــاق و لاغــر« و »علــی 

کوچولــو« هنــوز رایانــه تــا ایــن حــد در 
دســترس نبــود و  تمــام چیزهایــی 

که بــه نمایش درمی آمــد، واقعی 
بودنــد و بــه عبــارت بهتــر ســر 
دوربیــن  جلــوی  و  صحنــه 
ایجاد شــده بودند. در حالی 
گــر در آن زمــان فنــاوری  کــه ا

سی جی به شکل امروزش وجود داشت، قطعا خیلی از صحنه ها را با این فناوری و کیفیت 
بالاتری انجام می دادیم.  در نتیجه، در آن  دوره همیشه آرزو می کردم بتوانیم با جلوه های 
رایانه ای این کارها را انجام دهیم. قصه »بازیوو« بستر مناسبی برای استفاده از جلوه های 
رایانه ای داشــت، چــون فنــاوری رایانه ای دســت رویاپردازی را در ســینما باز می گــذارد و 

امکان عینیت بخشی به هر رویایی که در سر داشته باشید، وجود دارد.

تا آنجایی که شاهد بوده ایم، استقبال مخاطبان از »بازیوو« بد نبوده است.
درســت اســت. البته با این توضیح که مخاطبانی که خبر دارند چنین 
کنش های مثبت نشــان  فیلمی روی پرده آمده، بعد از تماشــایش وا
کــران »بازیوو« بــه هیچ وجه خــوب نبوده و  داده انــد. وگرنه کلیت ا
حتی اخبار و تبلیغات نمایش این فیلم به گوش خیلی ها نرسیده 

است.

یعنی صداوسیما با شما هم در زمینه پخش تیزر همکاری نکرد؟!
تبلیغات صداوسیما به شدت گران است و همین هم باعث شده که 
کران اســت. جــز این، اما هر  خیلی ها ندانند چنین فیلمی در حال ا
کسی فیلم را دیده خوشــش آمده است. با این حال، همین 
هــم دردی از مــا دوا نخواهــد کرد، مگــر این کــه »بازیوو« 
گلیــم خــود را در گیشــه از آب بیــرون کشــیده و موفــق 
گر بیفتد، برای سینمای کودک این  شــود. اتفاقی که ا
گر فیلمی  ســرزمین به یاد ماندنی خواهد بود؛ وگرنه ا
مثل »بازیوو« هم که تا این حد به مخاطب و بچه ها 
بها داده، زمین بخورد، تهیه کننده های دیگر شک 
خواهنــد کرد کــه این جــور قصه هــا و فیلم هــا باب 
طبع مخاطب باشد و این برای سینمای کودک ما 

آسیب قابل توجهی می تواند باشد.

پولاد امین، شهروند | این روزها در سینماهای کشور فیلمی 
به نام »بازیوو« روی پرده آمده که می توان با توجه به استقبال 
نســبی مخاطبان، نمایــش آن را یک خرق عادت در ســینمای 

چند سال اخیر ایران دانست.
کــه بــه نحــو شــگفت انگیزی  کودکانــه   فیلمــی بــا داســتانی 
برخــلاف تجربیــات مشــابه ســینمای ایــران در زمینــه نمایــش 
فیلم هــای کــودک، بــه نوعــی موفقیــت نســبی دســت یافتــه و 
گرچــه  بیــش از یــک و نیــم میلیــارد تومــان فروختــه اســت کــه ا
رقم چندان درشــتی نیســت، ولــی همین که باعث شــده آمار و 
کــران تکان خورده و یک  ارقام فیلم های کودک از قعر جداول ا
استقبال رسمی رقم بخورد، دستاوردی تام و تمام می تواند به 

شمار آید.
»بازیوو« فیلمی است موزیکال و کمیک در ژانر کودک، که به 
نویسندگی سلمان خورشیدی و کارگردانی امیرحسین قهرایی 

در سال 139۷ جلوی دوربین رفته و البته تمام این چهار سال 
کید و صراحت گفته،  اخیر را همان طور کــه کارگردانش هم به تا
کران بوده اســت. فیلمی درباره یک  درگیــر فراهم کردن امکان ا
ع بازی کامپیوتری به نام ماپان که می کوشــد  بازی ســاز و مختر
بــا یافتــن کودکــی از زمیــن، ســرزمینش را از چنــگال ســیلوس 
نجات دهد و در این بین ژوبین، پســربچه دســت و پا چلفتی را 

انتخاب می کند که ظاهرا بدترین انتخاب ممکن است.
امیرحســین قهرایــی، فیلمســاز و بازیگــر ایرانــی کــه شــهرت 
اصلــی اش از کارگردانی برنامه های خاطره ســاز و دوران ســازی 
ســاخت  البتــه  و  کوچولــو«  »علــی  و   » لاغــر و  »چــاق  چــون 
برنامه های دوربین مخفی می آیــد؛ در »بازیوو« که با بازی برزو 
ارجمنــد، پژمان بازغــی، محمدرضا هدایتی، لینــدا کیانی، رضا 
شفیعی جم، سحر زکریا، مجید افشاری و فرانک جلیلی جلوی 

دوربین رفته، دستاوردهای قابل توجهی داشته است.

کــه در قامــوس   از جملــه فــروش میلیــاردی بــرای فیلمــی 
عمومــی  نمایــش  همیــن  ایــران  اخیــر  ســال های  ســینمای 
خشــک و خالــی هــم موفقیتی بــزرگ برایش به شــمار مــی رود؛ 
و البتــه کارگردان به واســطه روایــت جذاب و پرانرژی داســتان، 
موفقیت های جشــنواره ای را هــم در کنار دســتاوردهای مالی 
به دســت آورده کــه از آن جمله می تــوان به دیپلــم افتخار مرکز 
کــودک بــرای امیرحســین قهرایــی، جایــزه  توســعه ســینمای 
بهترین فیلمنامه ســینمایی ایران برای ســلمان خورشیدی و 

البتــه پروانه زرین بهتریــن کارگردانی برای امیرحســین قهرایی 
از جشنواره بین المللی فیلم های کودکان و نوجوانان اصفهان 
در ســال 98 اشــاره کــرد؛ کــه هم زمــان این پرســش را هــم برای 
هزارمین بار مطرح می کند که در شــرایطی که ســینمای کودک 
-چــه از نظــر مالــی و چــه اعتبــاری- نشــان داده کــه پتانســیل 
فراوانی برای افتخارآفرینی و موفقیت دارد، چرا سینمای ایران 
بعــد از آن دوره طلایی اولیه نســبت بــه این امــکان بی توجهی 

کرده و آسان و آرام از کنارش گذشته است.

کران فیلم کودکانه »بازیوو« روی پرده سینماها   به مناسبت ا
و موفقیت نسبی این فیلم 

   چرا سینمای ایران
  به سینمای کودک بی توجهی کرد؟!

پای صحبت کارگردان »بازیوو« و البته »چاق و لاغر« و »علی کوچولو«

گر فیلم ما نفروشد قیامت می شود! ا

خمــره،  کلیــد،  فیلم هــای  کارگــردان  فــروزش،  ابراهیــم   
: ایــران در حوزه  بچه هــای نفــت، ســنگ اول و شــیر تو شــیر
ســینمای کودک فیلمســازان کارکشــته و باتجربــه ای دارد که 
تلویزیــون با اســتفاده از تجربیــات آنهــا می تواند بــه مقابله با 
تلویزیون هــای خارجی بــرود، اما متأســفانه می بینیــم که هر 
روز تعــداد برنامه هــا، ســریال ها و فیلم هایــی کــه بــه کــودکان 

می پردازند کمتر از قبل می شود.
مــا بیشــتر  تعــداد فیلمســازان  روز هــم  بــه  روز  از طرفــی، 
می شــوند؛ نیروی تازه کار واقعا بااســتعدادی کــه می توانند با 
توجهــی ویــژه و حمایت هــای لازم، فیلم های کــودک موفق و 
خوبی بســازند، اما متأســفانه نگاه به این حوزه برای ساخت 
آثــار کــودک و نوجــوان به گونه ای اســت کــه می خواهند فقط 
کاری انجــام دهنــد، فیلمی بســازند و تحویل دهند تا ســابقه 
کاری شــان پربارتــر شــود و این گونــه کارهــا کــه قطعــا کیفیــت 

خوبــی ندارند کــودکان را از آثــار ایرانــی منزجر می کنــد و دیگر 
رغبتی به دیدن این آثار ندارند.

کــه بتواننــد نظــر  کل؛ تعــداد فیلم هــای خــوب ایرانــی  در 
کــودکان امــروز را بــه خــود جلــب کننــد بســیار انــدک اســت. 
کــودک حمایــت چندانــی نمی شــود، نــگاه بــه  از ســینمای 
سینمای کودک حقیرانه است و برای موفقیت در این عرصه 
باید کاری کرد تهیه کننده ها بیشتر به سراغ آثار کودک بروند.

کــران فیلم هــای کودک  این کــه در ســال های اخیــر شــاهد ا
هســتیم، اتفــاق بســیار خوشــایندی اســت. این هــم که یک 
کران شود باز هم  فیلم سینمایی ساخته می شود و می تواند ا
باعث امیدواری است. این اتفاقات خوب می توانند منجر به 
گر دولت  پیشرفت و تولیدات بیشتر و بهتر در سینما شوند و ا
به کمک این سینما بیاید قطعا شــاهد خواهیم بود که مردم 

از آثار کودک به خوبی استقبال می کنند.

 ســهیل موفق، کارگردان فیلم های دردســرهای شیرین، 
پاستاریونی و شــکاتی:  در حال حاضر کودکان و نوجوانان 
مــا قهرمانــان یــا ابرقهرمانانــی از فیلم هــای مختلــف خارجی 
دارنــد. خــود مــا امــا در ایــن ســال ها هنــوز نتوانســته ایم یک 
قهرمــان یا ابرقهرمان بــرای بچه هامان تعریف کنیــم. البته در 
این زمینــه از نظر نیروی انســانی و فنــی از کشــورهای اطراف 
چیــزی کــم نداریــم، ولی آنهــا بــه اهمیــت ســاخت فیلم های 

مناسب برای کودکان و نوجوانان پی برده اند، اما ما نه. 
یکی دیگر از مشکلات ســینمای کودک نبود سرمایه گذاران 
جــدی بــرای ســاخت فیلم هایــی در شــأن کــودک و نوجوان 
امروز اســت؛ البتــه فیلم هایی بــرای کــودکان و نوجوانان و نه 
درباره آنها. در واقع این روزها سرمایه گذاران بخش خصوصی 
کمــدی و  ترجیــح می دهنــد بــه ســمت ســاخت فیلم هــای 
اجتماعــی برونــد، چــون در حــوزه کــودک موفقیت عــددی و 

رقمی ندارد، بنابراین سرمایه گذاری در حوزه کودک برایشان 
توجیهــی نــدارد؛ به همیــن دلیل همــان ســرمایه را در بخش 
فیلم های اجتماعی به ویژه فیلــم کمدی صرف می کنند و در 

کوتاه ترین زمان بیشترین بازدهی نصیب شان می شود.
گر قرار اســت سالی  برای مقابله با این روند، اما فکر می کنم ا
20 فیلــم در این حــوزه تولید کنیــم بهتر اســت آن را به 8 فیلم 
تقلیــل بدهیــم ولــی روی ایــن 8 فیلــم چنــان ســرمایه گذاری 
کــران موفــق باشــند و هــم مخاطب آنهــا را  کنیــم کــه هــم در ا

دوست داشته باشد.
 تنهــا در ایــن صــورت این ژانــر رونــق پیــدا می کند. مــا هیچ 
چــاره ای نداریم به جز اینکه واقعا نگاهی به ســینمای جهان 
داشــته باشــیم و بدانیم یکی از پردرآمدترین ژانرها در ســطح 
جهان همین حــوزه کودک اســت و ما هم باید به این ســمت 

برویم.

از نگاه ابراهیم فروزش

سینمایکودکبهجایینمیرسیم؟! چرادر
از نگاه جوان تر

کودک! تنهاراهرونقژانر
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